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Este es el titular del informe presentado por el colectivo IPES FOOD
en el marco del debate sobre la reforma de la Política Agraria común
en la Unión Europea. Destacan que el documento no es simplemente

una visión de un grupo de expertos; sino que se basa en la inteligencia co-
lectiva de más de cuatrocientas personas agricultoras, responsables empre-
sariales del ámbito alimentario, activistas de la sociedad civil, científicos y
responsables políticos que han sido consultados durante un proceso de in-
vestigación y reflexión que ha durado tres años. También es destacable que
el informe en cuestión ha sido respaldado por el Parlamento Europeo, el Co-
mité Económico y Social Europeo, el Comité de la Regiones e importantes
coaliciones de la sociedad civil. El informe subraya sobre todo los ejes sobre
los que debiera construirse una nueva visión de la PAC en base a una Polí-
tica Alimentaria inclusiva y generadora de nuevos consensos más amplios.
Centra en cinco ejes la necesidad de crear una nueva arquitectura de gober-
nanza para los sistemas alimentarios: garantizar el acceso a la tierra y al
agua y garantizar una gestión responsable de las mismas; reconstruir agro-
ecosistemas sanos y resistentes al clima; promover dietas suficientes, sanas
y sostenibles para todas las personas; construir canales de comercialización
más justos, cortos y transparentes; y poner el comercio al servicio del des-
arrollo sostenible. Contempla el desarrollo de todos estos ejes meticulosam-
nete planeados a corto, medio y largo plazo, acompañados con nuevas
formas de hacer política, anteponiendo el bien público a los intereses finan-
cieros de los lobbies de presión. Y otorga un papel fundamental a las polí-
ticas públicas locales en la implementación de este nuevo enfoque, porque
buscan invertir la dinámica de imponer desde arriba, priorizando construir
un nuevo modelo de construcción desde lo local. Y es en esta parte donde
los planes estratégicos regionales adquieren una enorme importancia en el
marco del debate de la PAC. Llama poderosamente la atención la ausencia
de debate y participación tanto en el Gobierno de Gasteiz como en el de Iru-
ñea, y no es debido a los procesos electorales puesto que el proceso de de-
bate está en marcha en el marco estatal. Llevamos meses sin conocer los
resultados de la encuesta que promovió el Gobierno Vasco, la ausencia de
los debates de fondo son inexistentes y mucho nos tememos que todos los
esfuerzos institucionales se centren en mantener el actual marco de aplica-
ción de la PAC. El único antídoto es seguir insistiendo que es posible arti-
cular cambios, es posible seguir generando nuevas mayorias en torno a una
alimentación sana y una producción sostenible; y sobre todo es una vía para
seguir reclamando y definiendo políticas públicas para el bien público, y de
paso ir construyendo nuevos modelos de gobernanza pública desde lo local
hasta el marco europeo. 
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Landa lurra, udalerrien erronka

Sarrerako hitzak
FAOrenak dira,
Nazio Batuen

elikadura eta nekazarit-
zarako erakundea. Ha-
laxe jarraitzen du
oharrak: “Zoruaren na-
rriatze tasak, egun, etor-
kizuneko belaunaldiek
bere beharrak asetzeko
izango duten gaitasuna
mehatxatzen du”.

Zoru naturalak gorde
eta kudeaketa iraunko-
rra ematea iraunkorta-
sun helburu bihurtu
dira mundu osoan. Alta,
herri garen aldetik, ba-
dagokigu maila horre-
tan helburuak zehaztu
eta ekintza plan zabal
eta adostuak bideratzea.

Lehen auzia hortxe
dago. PAC delako Euro-
pako nekazaritza poli-
tika bateratuaren lehen
garaietatik (1962) gure
ekonomia elikadura
hornikuntza ziurtatua
izateari lotuta garatu
dira, nazioarteko ekono-
miak eta gure ahalmen
ekonomikoak elikadura
bermatuko zutelakoan.

Uste horrek elikagaien

finantzazio izugarria
eragiteaz gain, arazo
saldoa ekarri du katean,
hala nola, baserritar po-
breenen gosetea, ekosis-
temak, lurzoruak eta
atmosfera kutsatzea,
edo tokian tokiko ko-
munitateen desplaza-
mendua, besteak beste.
Denak balio du mende-
balde aberatsaren guti-
ziak asetzekotan.

Ondorio horiek ezagu-
nak ditugu. Aldiz, ba-
dira aitortzea gogoko ez
ditugun beste ondorio
batzuk. Izan ere, Euskal
Herriaren kasuan mi-
laka ustiapen galdu
dira, izan klima hezean
zein mediterraneoan.
Hain izan da handia ba-
serritarrari eta hauen la-
nari egin zaien
gutxiespena. Bertoko
produktu askok galdu
dute elikaduran zuten
presentzia edo eragiten
zuten ekonomia. Ondo-
rioak, ordea, ez dira hor
amaitzen. Edonongo eli-
kagaien hornikuntzare-
kin eraiki dugun
sistemarekin konfiatuta,
bertako landa-lurrak ar-

duragabe narriatzera
edo zuzenean artifiziali-
zatzera eraman gai-
tuzte. Artifizializazioan
zenbait euskal zonalde
txapeldun gertatzen ari
da, kostalde hezean
batez ere. Berriki Lur-
zaindiak salatu du Atu-
rri elkargoan
nekazaritza lurrak %21
murriztu direla 2000-
2010 epealdian. 1990 eta
2018 artean Euskal He-
rrian 43.777 ha. artifi-
zializatu ditugu, eta
galera hori azalera men-
ditsuena duten herrial-
deek nozitu dute gehien
(Bizkaia, Gipuzkoa eta
Lapurdik).

Maila lokalean, gure
etorkizuna marraztean
zehazten al dugu zenbat
landa lur behar dugun
gure herritarrak modu
iraunkorrean elikat-
zeko? Beharbada hortxe
dago auziaren muina.
Udalerrien eta eskual-
deen etorkizun iraunko-
rraz gogoeta egiten
dugunean ez dugula eli-
kadura hornikuntza
iraunkorraren xedea
aintzat hartzen, eta on-

dorioz, ezta horretarako
dugun lurzoru natura-
len ondarea ere.

Mendi-basoak eta na-
turaguneak gordetzeak
ez du naturarengandik
behar duguna asetzen,
eta tokian tokiko elika-
gaigintza ere bada ho-
rren guztiaren
zutabeetako bat: aintzat
hartzen ez dugun zuta-
bea. Baina horretarako
landa lurra gorde eta
bere balioa aitortu
behar zaio. Izan ere,
landa lurra ez da erai-
kitzeko orube bat, ho-
rren aurretik biharko
gure elikadura buruja-
betzaren oinarria da.

Hiri antolamendurako
plan orokorrak (HAPO)
izan ohi dira udalerrie-
tan burutzen diren pla-
nifikazio ariketa zabal,
konplexu eta sendoe-
nak. Bertan zehazten
dira hirigintza aldetik
udalerriaren premiak
eta horiek asetzeko egi-
tasmoak zein izango
diren. Kontu egin Neka-
zaritza Politika Batera-
tua indarrean

“Lurra eta zoruak funtsezkoak dira Lurrean bizitzari eusteko. Zorua (lurra) baliabide natural
berriztaezina da, eta narriatzen denean ezin da berreskuratu. Zorua narriatzea mehatxu erreala eta
hazkorra da, lurraren erabilera eta kudeaketa era jasanezinek eragiten dutena…”
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dagoenetik elikadura
iraunkor eta osasuntsua
gure agendatik des-
agertu bada, horrek
nola baldintzatu duen
lurralde antolamendua-
ren gaineko gure ikus-
pegia. Jaso dezatela
eskua herritarrak eli-
katzeko helburuz, HA-
POan behar adina lur
babestea erabaki duten
udalerriek. Indarrean
dauden legediek horre-
tarako bide eman arren
eztabaida hori urrun
egon da gure jendarte-
tik (aipatzekoa Eusko
Legebiltzarrak 2008an
onartutako Nekazaritza
eta Elikagaigintza le-
geak landa lurrari ai-
tortzen dion garrantzia,
landa-lurraren defent-
san baliatzen ez dena).
Onar dezagun.

Hirigintza planea-
menduetan, “ez urbani-
zagarri” izendatzen
diren eremuak identifi-
katzera jo ohi dugu.
Azken bi hamarkade-
tako bilakaerari so,
ordea, eremu “ez urba-
nizagarria” kategoria
malgua dela ikusi

dugu, hazkunde urba-
nistikoak behar due-
nean bere egiten duen
eremua, nahiz eta ho-
rretarako lur lau eta
goldagarria desegin.

Landa lurra, ordea,
mugatua da, eta are
mugatuagoa oraindik
baratzegintzarako eta
goldatzeko lur laua.
HAPOaren moduko
eragiketa batek biotopo
eta gainerako natura
berezitasunak betikot-
zeko ahalegina egiten
duen moduan, landa-
lurra betikotzeko ahale-
gina ere egin beharko
luke,  galerak ahalik eta
gehien murriztuz, eta
dagoeneko eraikita da-
goena  berrerabiliz.

Gaindegiak eta
EHNE-Bizkaiak bide
horretan lagungarri
gerta daitezkeen balia-
bide dokumentalak ga-
ratzen dihardugu.
Garapenerako Lanki-
detzaren Euskal Agent-
zia, Bizkaiko Foru
Aldundia eta Mundu
Bat fundazioaren babe-
saz hirigintza planea-

menduan elikadura ar-
loko aldagai nagusiak
dokumentatu eta esku-
ragarri jartzeko eredua
garatzen ari gara.
Landa lurrari dagokio-
nez Euskal Herriko hi-
rigintza praktikak
i r a u n k o r t a s u n e r a k o
helburu nagusiekin le-
rratzen hasteko garaia
da, eta horrek berak, al-
derdi hauek dokumen-
tatzea eskatzen du.

Egiten ari garenak
izaera esperimentala du
eta Karrantza, Elorrio,
Errigoiti eta Larrabet-
zun frogatu dugu. Etor-
kizunean Euskal
Herriko udalerrien
HAPO zein elikadura
plan estrategikoetan
baliatzeko moduko do-
kumentazio eredu es-
tandarra eraikitzera
iristeko lehen proposa-
mena egin nahi genuke.

Bizi garen garai hone-
tan, egungo egoera
erronka ilusionagarria
bihurtu zaigu. Udalerri
eta eskualdeak gai
izango ote dira bere
landalurra ongi kudea-

tuz bere biztanleak eli-
kagai osasuntsu eta
iraunkorrez hornit-
zeko? Ukaezina da eli-
kagai osasuntsuen
premiaz gain, zirkuitu
laburrek, landa lurra-
ren kudeaketak, elika-
gaien transformazioak,
baserriratze berriek,
elikadurari lotutako en-
plegu sorrerak… lehen
mailako ondasuna da-
kartela udalerri eta es-
k u a l d e e t a r a .
Etorkizunean euskal
udalgintza eredu izan
daiteke elikadura eredu
osasuntsu eta iraunko-
rra eskaintzeari dago-
kionez, baldin eta
landa-lurrari dagokion
eginkizuna aitortzen
badio. Eta burujabeago
ere izango gara, bide
batez, gure esku dago.

Alazne Intxauspe - EHNE Bizkaia Imanol Esnaola - Gaindegia



6 · etxalde

Sinposioa

Martxoaren 14tik
16ra bitartean
Zornotzako Bar-

netegian Agroekologia sinpo-
sioa burutu da Ehne Bizkaia
eta Mundubaten eskutik. Sin-
posio honen helburu nagusia
baserritarren arteko jakintzen
eta egiteko eren elkartrukea
bultzatzea izan da, horreta-
rako programazio zabala osa-
tuaz.

Sinposioak iraun dituen bi
egun eta erdiak, hiru ardatz
nagusitan banatu dira. Lehe-
nengo egunean “Lurra eta
honen emankortasuna” izan
da eztabaidagai. Bigarren egu-
nean “agroekologiako prakti-
kak”, Kuban eman den

prozesu agrogeologikoa erre-
ferentziatzat hartuaz hasi eta
honen ondotik Ipar Euskal
Herriko, Laborantza Ganba-
rako prozesua eta  Lorearen
metodologia azalduaz eta sin-
posiuna amaitzeko, hiruga-
rren egunean, elikadura
estrategiei buruz hitz egiteko
mahai ingurua osatu da ber-
tako esperientziak, Durangal-
dean ematen ari den prozesua
edo Zeberioko nekazalgunea
kasu,  Valentziatik ekarrita-
koak eta unibertsitatearekin
dituzten aliantzatik elkarriz-
ketan jarriaz.   

Gai hauei ertz ezberdineta-
tik heldu ahal izateko, hainbat
hizlari izan dira topaketa ho-

netan. Esaterako, Biofertili-
zanteak egiten dituen Vitave-
ris elkarteko kide den Jesus
Eslavak, lurraren bizia eta
emankortasuna hobetzeko
pista batzuk eman zituen. Lu-
rraren hiru dimentsioei buruz
hitz egin zigun, 3 Mak deitu
zituenak, mikroorganismoak,
materia organikoa eta minera-
lak alegia. Lurreko bizia ulert-
zeak duen garrantzia aipatu
zuen, izan ere, askotan na-
hastu egiten baikara fertili-
zante batek edo besteak
funtzionatuko duela pentsa-
tuaz  eta funtsean 3 M hauen
arteko orekan omen dago
gakoa. Aldi berean, airea eta
uraren arteko orekaren ga-
rrantzia ere azpimarratu zuen,

hauek gabe mikroorganis-
moek ez baitute bizitzerik.

Trebiñoko Pakok berriz, lu-
rreko bizia eta emankortasuna
era praktiko batetik ulertzeko
diagnostiko bat egiten la-
gundu zigun. Teknika ezber-
dinak erabiliaz, karbonato
testa, salfumana, ur oxigena-
tua,… lurrak zer materia orga-
niko eta zer ph daukan
jakiteko.

Larrauriko Garbiñe Belloso
baserritarrak ere zer lur mota
dugun ezagutzeak duen ga-
rrantzia azpimarratu nahi
izan zuen, honen araberako
praktikak egitea komeni baita.
Hondar askoko lurra badugu

I. Agroekologia Sinposioa ospatu zuten
Zornotzan
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Agroekologia sinposioa

ongarritzea kantitate txikiago-
koa baina maiztasun gehiago-
koa beharko da eta aldiz, lur
buztintsua badugu, ongarrit-
zea ugariagoa izan daiteke
kantitatean, lurrak xurgatzeko
gaitasun gehiago baitu. Lurra
aro egokian egotearen ga-
rrantzia ere aipatu zuen eta
ongarri berdeen eta akoltsa-
tuei buruz ere solastu zen.
Udaberriko akoltsatuek dituz-
ten eragozpenez mintzatu
ziren, izan ere hezetasun ge-
hiegi mantentzen dute eta
egokiagoa litzateke lurra be-
rotzen hasitakoan, akoltsatuak
egiten hastea, ekain-uztail al-
dera hasi eta negu bukaera
arte erabiltzea. 

Biolurreko Leirek berriz,
azaldu zigun nola den ga-
rrantzitsua beharren arabera
ongarritzea. Udaberrian nitro-
geno gehiago behar dugunez
ongarri ondo ondu gabeak
erabiltzea komeni da. Egin
duten ikerketa batetik atera
dituzten ondorioi erreparatuz,
esan zigun, normalean ondo
ondutako ximaurra erabilt-
zeko ohitura dagoela eta hau
udaberrian erabiliz gero duen
karbonoak lurrean dagoen ni-
trogeno apurra bahitzen
duela. Beraz, ximaur berria-
goak erabiltzea komeni da
udaberrian, hilabete edo hila-
bete eta erdiko ximaurrak, 1
edo 2tan buelta emanak.
Ondo ondutako ximaurrak
berriz udazkenean erabiltzea
gomendagarriagoa da, nitro-
geno gaitasun handia baitute
eta horrela udaberrirako era-
bilgarri egongo litzateke.   

Artadi hazitegiko Geert sis-
tema agroforestalei buruz
mintzatu zen. Latinoamerika-
tik datorren kontzeptu bat eta
Galizan ere lantzen ari direna.
Zioenez, rotazio eta bidertsifi-
kazioaz hitz egiten dugunean
maiz baratzeez soilik hitz egi-
ten dugu baina basogintza
alorrean ere plantea daitekeen
kontu bat da. 

Erlezaintzaren gaia ere jo-
rratu zen sinposioan. Sevi-
llako Angelek azaldu zigun
erlezaintza garaikidearen his-
toria eta batez ere barroaren
aurka zer teknika erabiltzen
ari diren. Barroa gehiena ku-
meetan kontzentratzen ari
dela eta beharrezkoa dela
kume horien kudeaketa ego-
kia egitea.

Abeltzantzan ekologiko-
rantz emandako trantsizioaz
mintzatu zitzaigun berriz,
Kantabriatik etorritako Gas-
par. Bere hastapenetan inten-
sifikaziorantza abiatu zena
baina momentu batean eta
Confédération Paysanneko
jardunaldi batzuk eta Nor-
mandiarako bidaia bat tarteko
desintifikazio hitza lehenen-
goz entzun zuena. Behi kopu-
rua jaisteko erabakia hartu eta
autonomia irabaziaz kontu-
ratu zena kooperatibarekin
zuen zorra kentzen ari zela eta
desintentsifikazioko bide ho-
rretan behin sartuta beretzat
ekologikokorako transizioa ez
omen zen batere zaila izan.
Natural joan zen dena. Dago-
eneko 7 urte daramatza esne
ekologikoa egiten eta orduan
Lactalisek bakarrik zeukan

esne ekologikoa jasotzeko ibil-
bidea Galiziatik hasi eta Kan-
tabriaraino eta momentuan
hiru dira Kantabrian 15
ekoizle ekologikoen esnea ja-
sotzen duten enpresak. Bere
ustez, bere proiektuari trasfor-
mazioko zatia falta zaion
arren , esne ekologikoaren sal-
menta aukera bezala ikusten
du hurrengo bi hamarkadeta-
rako.

Etxeko segida hartzeari
buruz berriz, Zamorako An-
gelesen hitzaldia izan genuen.
Enpresaritzan ikasketak egin
eta banku batean lanean aritu
ostean, familiako etxaldera
bueltatzen erabaki zuen anaia
eta aita eta amarekin ardi
gazta ekologikoko proiektu
batean. “Queso zamorano” ja-
torri izendapenaren barruan
daude eta burokraziarekin bu-
ruhauste ugari izaten diren
arren, jatorri izendapenean
fedea du. Bere gurasoek beti
egin dute bertako arraza bate-
kin lan , Txurrarekin hain
zuzen ere , maneju nahiko es-
tentsiboan eta ekologikora pa-
satzea ez omen zen zen

zailtasun bat izan. Inguruan
aldaketa batzuk ikusten di-
tuen arren oraindik gehiengoa
produktibismoaren logiketan
sartua egoteak kezkatzen du,
batez ere jende gaztea baita.

Baserritarron artean ere, ko-
munikazioaren garrantziaz
hitz egin zigun, Basortu elkar-
teko Marrek. Talde lanaren
garrantziaz eta taldean lan
egiten ikastearen garrantziaz.
Kolektibo batean lanean ari
zarenean pentsatzen duzuna
esatearen garrantzia azpima-
rratu nahi izan zuen.  Norbe-
rak duen idea bat kolektibo
batera botatzen duzunean,
ideia horrek aldaketak izango
dituela ulertzea eta onartzen
ikasteak duen garrantzia.

Egun hauek borobiltzeko, bi
bisita antolatu ziren, bata Ze-
berioko Larizgoitia anaien or-
tuetara eta bestea Bizkaigane
abeltzantza ekologikoko el-
kartera. 
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Clara Valiente, Ingeniera agrónoma de Francia.
Actualmente formo parte de un proyecto hortícola en Zarautz, es por

lo que me pareció muy interesante, tanto a nivel profesional como a nivel
personal. Siempre es positivo disponer de espacios donde poder inter-
cambiar saberes con gente del sector. Y al no ser de aquí además me pa-
recía un espacio idóneo para conocer de primera mano la situación del
movimiento agroecológico aquí. 

Peio Erromoko baserritarra.
Sinposio bat zer den jakin gabe etorri naiz, baina

gauza interesgarriak jorratuko zirela argi nuen aldi
berean. Eta izugarrizko esperientzia izan da, oso
pozik noa, Port Aventuran baino hobeto pasatu dut
hemen!.

Mikel Gomez, Getxo.
Me animaron a venir al Simposio. Yo realmente vengo de

una experiencia de cooperación en Sudamérica y después de
casi 2 años y me he metido en el mundo de la agricultura.
Ahora más profesionalmente quiero desarrollarme en el des-
arrollo rural y cooperación y me parecía interesante poder
acudir a este encuentro y adquirir la información. Ha sido
una buena oportunidad.

Lehenengo Agroekologia Sinposio honetako
parte hartzaileekin hitz egiteko aukera ere izan
genuen, hemen beraien iritzia topaketa hauen
inguruan.
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parte hartzaileak

Borja Fernández de Pinedo, apicultor.
Soy parte del proyecto colectivo de Etxebarrie Baserria en Artea.

El motivo por el que he decidido venir es para mantenerme infor-
mado y participar activamente. Salgo de este encuentro reconfor-
tado y con nuevas experiencias para poner en práctica.

Cristina Galeano.
He venido al Simposio, primero porque desde hace mucho que

quiero ser agricultora pero no tengo acceso a la tierra. Mi familia al
ser migrante de campo a ciudad a mi me queda la amnesia de campo,
y este tipo de encuentros los veo necesarios. Estoy en proyectos de
regeneración de bosque autóctono y comestible en la zona peri ur-
bana de Gasteiz. Mi intención es que en un plazo de tres años poder
estar incorporada al sector. Por lo que venir aquí y ver gente de dis-
tintos territorios apostando por un modelo sostenible me ha encan-
tado. 

Amets Ladislao, Bizkai-
gane proiektuko abeltzaina.

Oso interesgarria iruditu
zait Sinposioa. Tailer guztiz
praktikoak behar beharrezko
ikusten ditut, eta espazio
honek guri zuzendutako tai-
lerrak eskaini dizkigu. Hau
da, guregandik gureganako
transmizioan oinarritua. Gai-
nera gaiak interesgarriak iza-
teaz gain jendea ezagutzeko
eta beraien proiektuen berri
izateko gune aproposa da. Ni
oso pozik irtetzen naiz.

Koldo Rey, Bionekazaritzako koordinatzailea.
Sinposioaren programa oso interesgarria iruditu zitzaidan eta elkartzea

beti oso interesgarria dela iruditzen zaidalako. Azkenean jende ezberdi-
narekin elkartzen zarenean sortzen dira ideiak, gauzak eta ezagupen be-
rriak. Eta hori izan da aurkitu duguna azkenean. Jende ezberdinarekin
egotea, pilak kargatzea... Ideia askorekin eta motibazioa handiarekin ir-
tetzen gara hemendik. 
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Afinales de febrero
se celebró la
asamblea de LA-

HARDEKI en la que los
miembros de  la junta ex-
plicaron los pasos dados
desde la anterior asam-
blea y los pormenores de
la reunión que celebraron
el 7 de febrero con el Go-
bierno Vasco. 

En la misma, desde el
Gobierno traslado que no
veían viable el proyecto
básico que presento LA-
HADERKI (proyecto que
se ajusta a las necesida-
des actuales de sacrificio
en Bizkaia, en torno a las
8.000 cabezas anuales).
Desde el Gobierno se
instó a LAHARDEKI a re-
dimensionar el proyecto,
hacia un matadero con
una capacidad menor,
unas 15 cabezas diarias
con líneas muy sencillas
para abaratar costes de
inversión. También se
trasladó desde el Go-
bierno que el proyecto
debía de renunciar a la
comercialización y a las
salas de despiece y for-
mación. Y en cuanto a
una posible ubicación, el
Gobierno se inclina por
una lo más occidental po-

sible de Bizkaia.

El malestar por este plan-
teamiento del Gobierno
fue patente entre los par-
ticipantes en la asamblea
y se puso de manifiesto
que el mismo no res-
ponde a las necesidades
del sector cárnico de  Biz-
kaia. Ante este nuevo
planteamiento del Go-
bierno la asamblea insto
a solicitar una reunión
con la Diputación para
trasladarle la necesidad
de su implicación en esta
cuestión.

Reunión que ha tenido
lugar el 12 de marzo en la
que estuvieron presentes
la Diputada de Sostenibi-
lidad y Media Natural,
Elena Unzueta, la Direc-
tora general de Agricul-
tura, Maite Peñacoba,
junto con los miembros
de la junta de LAHAR-
DEKI y representantes de
los sindicatos agrarios
Ehne-Bizkaia y Enba. En
la misma la Diputación
recordó que aunque la
competencia es del Go-
bierno son conscientes

del déficit que supone
para el sector ganadero
Bizkaia el no contar con
un matadero y también
trasladaron su sorpresa
ante el planteamiento del
Gobierno de renunciar al
despiece y comercializa-
ción (claves para la renta-
bilidad del proyecto). Se
acordó la creación de un
marco conjunto en que
también participe el Go-
bierno Vasco.

LAHARDEKI propone la creación de un
marco estable a la Diputación y el
Gobierno para abordar la cuestión del
matadero
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Los consumidores votan las
características de la leche que quieren

consumir

La iniciativa social
¿Quién es el Jefe?, la
Marca de los Consu-

midores. Iniciativa que tiene
su origen en el estado francés
donde en la actualidad co-
mercializa más 20 productos
ha dado a conocer su cam-
paña de desarrollo en el es-
tado español. Reuniendo a un
grupo de consumidores para
descubrir y empezar a votar
los criterios de elección que
definirán la primera leche
que se producirá y distribuirá
en el estado español de
acuerdo con los gustos y ne-
cesidades concretas de los
consumidores. Han comen-
zado con la leche y posterior-
mente lo harán con los
huevos y el aceite de oliva.
Estos 3 productos agrarios
han sido los elegidos para co-
menzar el desarrollo de esta
iniciativa. 

En la última gran crisis de
precios a nivel europeo, con
precios en estado francés de
0.26-0,27 céntimos, un grupo
de ganaderos de una zona de
montaña trasladaron a un
responsable de Carrefour,
que con una pequeña subida
de precios al consumidor se
podía salvar la situación del
sector. Así se empezó a gestar
esta iniciativa, que en la ac-
tualidad comercializan 80 mi-

llones de litros de pequeñas
granjas con un precio de 0,39
céntimos al productor y 0,99
al consumidor. Una empresa
transforma la leche y Carre-
four apoya el proyecto pero
no tiene exclusividad, por lo
que también se vende en
otras cadenas de distribución.

Para que los consumidores
puedan decidir su leche ideal
han publicado un cuestiona-
rio en la web https://lamar-
cadelosconsumidores.es/pro
ductos/leche/ donde se
podrá votar hasta el 30 de
abril. El cuestionario permite
decidir sobre cuestiones
como: Origen de la leche, re-
muneración de los producto-
res, alimentación y pastoreo,
bienestar animal y libertad,
alimentación, sin aceite de
palma, alimentación sin
transgénicos, apoyo a las
muy pequeñas granjas fami-
liares, embalaje y apertura del
producto. 

En el cuestionario según se
va optando por las diferentes
opciones el PVP se va incre-
mentando y en buena lógica
lo mismo ocurre con el precio
a las personas productoras.

Según los resultados de la
votación que se recogerán a
finales de abril, se producirá
la leche con las características
elegidas y se distribuirá en los

principales supermercados.
Esta iniciativa parecer ser que
ya tiene atado con una coope-
rativa de Galicia la posibili-
dad de producir y envasar la
leche tipo que resulte del
cuestionario así como la co-
mercialización,

Según la impulsora de la
iniciativa Annaïck Locque-
neux García  “la fuerza del
consumidor es imparable y
que la mejor manera de saber
lo que consumimos es que di-
gamos lo que queremos. Esta
nueva manera de concebir un
producto revoluciona el
mundo agroalimentario por-
que implica directamente al
consumidor.  La marca de los
consumidores es una inicia-
tiva social y colectiva que por

primera vez da voz y voto al
consumidor para decidir lo
que quiere consumir, a qué
precio y dónde quiere que
vaya su dinero, al mismo
tiempo que comprueba en
tiempo real el impacto econó-
mico correspondiente a los
criterios de su elección. Cada
uno promueve así un comer-
cio más justo y sostenible, y
por lo tanto un consumo más
inteligente”. 

El objetivo de la marca de
los consumidores es cambiar
completamente las reglas de
juego del mercado, basán-
dose en criterios de transpa-
rencia, equidad, educación,
ética, respeto, reconocimiento
y responsabilidad.
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Edizio honetan, ardogintzaren
sektoreko 60 euskal enpresa
baino gehiago joango dira azo-

kara, Arabako Errioxako ardoak, Txa-
kolinak edo Euskal Herriko Sagardo
Naturala nazioartera zabaltzeko era-
kusleihorik hoberena dela jotzen baita;
gainera, urtetik urtera gero eta upategi
gehiagok eskatzen dute bertara joatea. 

Eusko Jaurlaritzako Ekonomiaren Ga-
rapeneko eta Azpiegituretako Sailak,
nekazaritzako elikagaien euskal indus-
tria nazioartekotzeko eta sustatzeko
duen Euskadi Basque Country estrate-
giaren barruan, HAZI Fundazioaren la-
guntzarekin antolatu du euskal enpresa
parte hartzaileetako 49ren asistentzia,
Euskadi Basque Country markaren ba-
rruan talde moduan parte hartuz. Iaz

baino bost gehiago dira horrela parte
hartuko dutenak.  Zehazki, hauek
izango dira: Arabako Errioxako 38 upa-
tegi (horietako 6 ABRAren standean bil-
duko dira), Getariako Txakolinaren 7
upategi, Bizkaiko Txakolinaren 2 upa-
tegi, Arabako Txakolinaren upategi 1,
eta sagardotegi bat.Denek Euskadi Bas-
que Country standaren barruan jarriko
dituzte ikusgai beren produktuak, eta
standa, 290 m2-koa, Alemaniako azoka-
ren 10 zenbakiko pabiloian egongo da.
Azokaren antolatzaileen aurreikuspe-
nen arabera, 2021erako Proweineko era-
kusketa gunea handituko da bi pabilioi
gehiagorekin. Horrek esan nahi du eus-
kal enpresek leku gehiago edukiko du-
tela eta, beraz, azokan parte hartzeko
gero eta eskari handiagoari erantzun

ahal izango zaiola.
Euskadiko Elikagaien Industria Sus-

tatzeko 2019rako diseinatu den Plana-
ren lerro estrategikoen barruan
kokatzen da Eusko Jaurlaritzak enpresa
parte hartzaileei ematen dien babesa.
Izan ere, planaren asmoa da azken ur-
teetan sustapen ekintzak egin diren
merkatuetan euskal elikagaiak bultzat-
zea eta enpresak nazioarteko enpresa
berrietara zabaltzea.

Euskadiko ordezkaritzarekin batera,
Nekazaritza, Arrantza eta Elikagaien
Politikako sailburuorde Bittor Oroz eta
Elikagaien Kalitate eta Politikako zu-
zendari Peli Manterola egongo dira Ale-
maniako azokan, euskal upategien
presentziari babesa emateko.

Ardogintzaren sektoreko 60tik gora euskal
enpresa Prowein azokaren hogeita bosgarren
edizioan

Javier Torre seguirá con la presidencia de UAGA

El pasado 19 de marzo se celebró en el Palacio Europa
de Vitoria la asamblea general de la Unión Agroga-
nadera de Alava que este año coincidió con las elec-

ciones a la presidencia de la misma. Calificada como pugna
inédita, ya que esta carrera de tres candidatos  a la presiden-
cia ha movilizado a un importante número de afiliados. En
total han sido 268 afiliados y afiliadas quienes han partici-
pado en la votación, 87 personas más que en las elecciones
del 2015.

Torre fue reelegido con 107 votos y promete que en este
nuevo periodo apostará por mantener la línea de continuidad
para tratar de culminar los retos para asegurar al sector. Los
retos marcados son los siguientes, volver a ser referente en el
sector agrario alavés, recuperar el respeto y apoyo de la so-
ciedad e instituciones y mejorar la comunicación con los alia-
dos y sociedad en general. 

Las otras listas candidatas a la presidencia de UAGA tam-
bién han obtenido una cantidad considerable de votos. Por

un lado la candidatura presidida por Luis Zaballa ha obte-
nido un total de 86 votos, y por otra la presidida por César
Izar de la Fuente otros 75 votos.
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“Hobeki bizi, hemengoa
janez eta edanez”, lelo horre-
kin sortu da, duela urte pare
bat, Oztibarreko (Baxe Nafa-
rroa) Sabaia elkartea. Famili
multxo batetik abiatuz, 150
kide kondatzen ditu orain el-
karteak, gehienak Oztibarre
ibarrekoak. Kontsumo taldeak
hirian aurkitzen badira usu,
hemen baserri erdian antolatu
da taldea. Manaketa kolekti-
boak egiten ditu, ahal bezain
bat tokiko eta kalitazteko
ekoizpenekin (bio, Idoki,
AOP…) hotzgailu eta armai-
ruak betetzeko.

FAMILI MULTXO
BATETIK TRESNA
KOLEKTIBO BATERA

Elkartea sortu aintzin, Evelyne Main-
haguiet, Sabaiako lehendakaria, Xibe-
roko kontsumitzaile talde bateko kide
zen. Solasez solaz, lagun batzuri aipa-
tuz, manatzen zituen ekoizpenak jazta-
raziz, Oztibarren ere talde manaketak
abiarazi zituen.

Lan talde bat muntatu zen, Oztiba-
rreko kontsumitzaile eta laborari bat-
zuen artean eta gogoeta sortu : « jende
gero ta gehiagok untsa kontsumitzeko
axola badute, tokiko ekoizpenak, osaga-
rriarendako onak, kalitatezkoak, lurra,
ingurumen eta kabaleak errespetatuz
eginak, beraz zer egin gure kontsumen
usaiak sentsu onerat bideratzeko eta
beste batzueri zabaltzeko ? »

Salmenta zuzena egiten zuten eta ka-
litatezko sareetan ziren Oztibarreko la-
borari ekoizleak galdezketatu ondoren,
kontsumitzaile taldea muntatzea era-

baki zen eta Sabaia 2018ko otsailan sortu
zen.

EKOIZPEN ONEN AUKERA
ZABALA

Egun Sabaiakoek hautu zabala ba-
dute: fruituak, barazkiak, behi, ahuntz
eta ardi esnekiak eta gasnak, haragi fres-
koa eta sukaldatua, tisanak, erreximen-
tak, eztia, pastak, irinak, garagarnoa,
arnoa, ogia, olioa, epizeria… “Libertatea
bada. Erosten duzu behar duzuna eta
behar duzularik, ez da kontraturik. Ez
zira behartua manaketa guzietan parte
hartzea” dio Evelyne Mainhaguietek.
“Sistema horrekin gure kontsumitzeko
usaiak aldatzen dira, Sabaiak frogatzen
du hemen berean parade badela gauza
onen erosteko, badakigu nundik heldu
diren, nola eginak diren, konfiantxazko
harremanak sortu ditu laborari eta kont-
sumitzaileen artean. Ez ginen beti au-

sartzen etxalderat joaitea ekoizpenen
erostera. Orain aski dugu mail bat igort-
zea manatzeko eta banaketarat joaitea
ekoizpen desberdinen eskuratzeko,
nehor trabatu gabe”. Astero manaketa
desberdinak proposatuak dira eta bana-
ketak bi astetarik egiten dira. Sabaiata-
rrek eskukaldi bat emaiten dute bai
manaketen hartzeko, bai banaketen se-
gurtatzeko. Ikusiz jendeek zer plazerra
hartzen duten elkar kurutzatuz haien
“erosketak” egitean — beti gustagarria
ez den gauza bat —, urtean bi merkatu
antolatzen ditu Sabaiak, bat Eguberriz,
bat udan. “Beste batzu konbentzitu nahi
ditugu errexa dela arduraz kontsumit-
zea, garestiago ez pagatuz, eta ez urru-
nago joanez”, azaltzen du E.
Mainhaguietek. Elkarteak tailerrak an-
tolatzen ditu ere, etxeko saboia, hortz
garbitzekoa edo xanpoina egiteko.

“Hobeki bizi, hemengoa janez eta
edanez”
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Ipar Euskal Herria

Iparraldeko Pirenaika
elkartea 2016an sortu
zen. Geroztik, arraza

huni interesatzen dira
gero eta hazle gehiago.
Oraindik guti dira, 20 bat,
bainan, interesa haundi-
tuz doa eta berriz ere
hazle berriak agertu dira
elkartearen azken biltzar
nagusian, martxo hasie-
ran Alduden. Nafarroa
eta Gipuzkoako behi haz-
kuntza batzu bisitatu on-
doren, talde bat gogoetan
hasi zen Euskal Herriko
Laborantza Ganbarak
bultzaturik. Lekuko arra-
zaren berpiztea eta Pire-
naikak dituen alde onak
gogoko zituzten. Dina-
mika bat abiatu zen eta el-
kartea sortu.

Haragitako behi tropa ia guziak
Blonde d'Aquitaine arrazakoak
dira iparraldean. Behi hunen selek-
zioa oso urrun eraman dela diote
hazle ainitzek eta hainbat pundu
gaitzesten dituzte : behi sobera
haundiak, mendiari ez egokiak, er-
nari gelditzeko arazoak, erditzeko
zailtasunak, etab.

Pirenaika behia hainbat pundutan
hobea dela uste dute elkarteko haz-
leek. Aldiz behi ttipiagoa izanez,
eta ahatxeak ere, behi erosleek ez
dituzte prezio onean pagatzen eta
komertzializatze bide berrien sort-
zea baitezpadakoa da Pirenaika
arraza zabaltzen bada iparraldean.
Lan hortan ari da elkartea. Hiru
erosle badira taldean : Xiberoko
Axuria koperatiba, Aldudeko Be-
laun koperatiba eta Zuraideko
Massonde enpresa. Salbideak sortu

dituzte Pirenaika arrazako behi eta
ahatxe haragiarentzat, jatetxeetan
gehienbat, iparraldean bainan ere
Parise eta Bordalen. Bitartekari
haueri esker, Blonda ahatxeen pre-
zio berdintsuan saltzen dituzte Pi-
renaika ahatxeak hazleek.

SALBIDE BERRIAK JORRATU
Hein ttipikoa izanik ere memen-
toan, dinamika pollita erakusten
du Pirenaika arrazaren inguruko
mogimenduak. Ondorioz, interesa
pizten die hazle gehiagori. « Hur-
biltzen diren hazle berriek Blonda
ahatxeen saltzeko zailtasunak ai-
patzen dituzte, bai Italia bai Espai-
niari buruz. Behiak ez direla
errexki ernari heldu aipatzen dute
ere. Batzuk nahi dute mendia ge-
hiago baliatu, goizago joanez eta
berantago jautsiz. Uste dute Pire-
naikak hainbat erantzun ekartzen
ahal dituela », zehazten du Peio

Iriart, Zaron hazle eta elkarteko ar-
duradunetarik batek. Berak, behi
tropa ia guzia Pirenaikara pasatua
du eta errexago dela ibiltzea dio. «
Blonda baino behi ttipiagoa izanez,
gutiago jaten du, aise heldu da be-
rriz ernari, aise erditzen da —
kezka hori ez dugu gehiago—. Oro
har, Pirenaika tropa ibiltzea erre-
xago da Blonda baino », Peio Iriar-
ten ustez.

2019ko lanetan, merkatu ikerketa
baten egitea helburu du elkarteak :
hazle gehiago izanez, ahatxe haragi
gehiagoren salbideak aurkitu behar
dira ere. Iparraldeko jende eta ja-
tetxeak, bai eta Bordale eta Pari-
seko jatetxe eta harakindegiak
hunki nahi dituzte.

Pirenaika behiak interesa sortzen du
Iparraldean
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Mireia Vidal González

Natural de La Punta, Valencia. Actualmente es responsable de
Jóvenes, agricultura ecológica y soberanía alimentaria en la ejecutiva
estatal de juventudes agrarias de COAG. Pero sobre todo soy
productora y elaboradora ecológica de viña, olivo y almendro, aunque
siempre ha tenido huerta, actualmente solo con huerta de verano.
También elabora mermeladas y pates en un obrador artesano y
comercializa todo por venta directa en su propia tienda, en mercado
municipal y en mercados campesinos.

¿Cómo nos describirías la realidad agro-
ecológica en Valencia?

En realidad es que, aunque en ciertos
ámbitos estamos muy organizados. El
crecimiento del movimiento agroecoló-
gico ha sido muy rápido. Esto lo que
produce es que estemos gente conven-
cida que somos los que hemos posibili-
tado esto y por otra gente que se ha
quedado fuera de las organizaciones,
que hacen sus cosas y que está bien,
pero creemos que todas las fuerzas de-
beríamos de sumarlas.

¿Porque crees que se ha dado ese creci-
miento tan rápido?

La situación lo facilitaba. Había mu-
chos proyectos que ya estaban incipien-
tes, pero eran batallas constantes... Las
movilizaciones del 15M también ayuda-
ron bastante al crecimiento. En esas mo-

vilizaciones, allí en la plaza ya se em-
pezó a hablar de asambleas campesinas.
En el clima de no encontrar alternativa
de consumo, precariedad de la gente
joven... Mucha de esa gente se tiró al
campo. Nuevas generaciones sobre todo
del sector citrícola que querían seguir
pero con otro modelo productivo... con
todas estas condiciones el movimiento
comenzó a volar.

Incluso podría remontarme más atrás.
Yo soy de la Punta, que es una pedanía
de huerta que pertenece a la ciudad de
Valencia. Fue donde nos hicieron la ex-
propiación para la ampliación del
puerto. Y ese es el primer movimiento
de resistencia campesina. Los agriculto-
res y agricultoras que vivíamos en el
pueblo decidimos enfrentarnos a esa ex-
propiación. Y esa fue para mí la primera

semilla, porque de allí salió la asociación
Per l'horta, que es muy fuerte en cuanto
a lucha del territorio en la zona. 

Un poco después del 15M, hubo la
primera revolución de la gente joven
que veía que el campo era una salida, y
que se podía transformar el mundo
desde el sector primario. Ahí fue cuando
todo comenzó a tomar forma, después
constituimos ya la plataforma por la so-
beranía alimentaria. Y en los últimos
cuatro años, y gracias a la escuela de ac-
ción campesina, mi organización tuvo
relevo generacional y nos metimos y co-
menzamos a movilizar también a nues-
tras bases. La revolución fuerte ha sido
en los últimos cuatro años. 

¿En qué consiste la plataforma por la So-
beranía Alimentaria?

«Para mi es la gran riqueza
de la Plataforma, saber
dejar fuera el logo y
trabajar por el mismo

objetivo.»



nekazaritza iraunkorra · 17

elkarrizketa

Es una plataforma que no tiene
forma jurídica. Es un espacio de con-
fluencia entre distintas organizaciones
que tenemos objetivos comunes. Esta
Justicia alimentaria, Entrepueblos,
Mundubat, Periferias, COAG, Per
l´horta, organizaciones de consumido-
res y consumidoras, personas indivi-
duales... y me estaré dejando a mucha
gente ya que somos un espacio amplio
y diverso. Decidimos que la forma de
poder llevar adelante nuestras luchas
era dejándonos la etiqueta fuera, nues-
tro logo fuera. La plataforma se creó
hará ahora unos siete ocho años, nos-
otros aunque entramos a formar parte
desde el principio, no tomábamos
parte activamente. Pero actualmente
no es así. Todas las personas de las di-
ferentes organizaciones nos sentamos
a trabajar como si seríamos una única

organización. Todos somos plata-
forma, y todos lo tenemos claro. Para
mi es la gran riqueza de la plataforma,
saber dejar fuera el logo y trabajar por
el mismo objetivo.

Uno de esos logros de la plataforma
son los SPG, ¿en qué consiste?

Es el Sistema Participativo de Garan-
tía Ecollaures. A través de un proyecto
llamado Talaya, lo que hacemos es im-
pulsar iniciativas, y empezamos a im-
pulsar el SPG. Todas las personas que
formaban parte de las organizaciones
empezaron a formar parte del sistema
participativo. Se nos está considerando
como la etiqueta ecológica CAE, y ha-
cemos mucha labor de concienciación.
Además de crear lazos entre nosotros
y empezar a hacer trabajo atorna jons,
que sería algo similar a vuestro Auzo-

lan. Cada año intentamos dar pasitos
para adelante. Disponemos de guías
que para nosotros trazan el camino
agroecológico elaborado por nosotros
mismos.

¿Cómo habéis conseguido sacar el De-
creto de compra pública?

Al ser una red tan grande cuando
vamos a demandar algo como plata-
forma, mandamos ese escrito firmado
por la plataforma, mandamos ese es-
crito firmado por todas las organiza-
ciones que conformamos la
plataforma. Cuando llega el momento
de hacer una iniciativa y le llega toda
esa información al Gobierno, le llega la
petición por cuarenta grupos diferen-
tes y sienten que la sociedad lo está re-
clamando. Representamos a mucha
gente entre todos y todas. 
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Mireia Vidal González

¿Cuales consideras los mayores lo-
gros de la plataforma?

Me cuesta decir por dónde empe-
zar. Hemos hecho mucho en poco
tiempo. El SPG, y la etiqueta SPG, que
es una etiqueta auto gestionada, se
considere al mismo nivel que el CAE
en la mayoría de mercados, pueblos y
espacios... Y que ya cada vez más los
consumidores la vayan conociendo es
un logro impresionante. El Decreto de
compra pública que va a dejar bene-
ficios directos a los productores de
nuestro territorio, lo cual posibilita
que se sustenten más proyectos en la
zona, es un logro grande. La guía de
buenas prácticas que se haya podido
legislar adaptado a nuestras necesida-
des y no desde arriba hacia abajo. Ha
costado que salga, pero es un logro
increíble. Y por último, la jornada del
horta a la plaça. Nos pone en el mapa,
nos visibiliza. Y además es que la
gente viene a comprar. Y esto le de-
muestra al Gobierno que hay una de-
manda importante.

¿Y cuáles son los siguientes retos?
Tenemos muchísimos. Igual que

hemos montado el Consejo alimenta-
rio de la Ciudad de Valencia, como
estamos viendo que es un éxito, ahora
se va a crear un consejo general de la
huerta también. Donde participarán
productores y productoras, junto con
administraciones locales... Por lo que
los retos ahora serían apoyar más el
tema de los comedores sostenibles,
impulsar los bancos de tierra, conse-
guir más mercados de venta directa y
fortalecer los que ya existen. Además
del trabajo en ganadería ya que en los
últimos años se ha perdido mucho en
el sector y hace falta impulsarlo. Y por
supuesto nuestro objetivo impor-
tante, la eliminación de la fertirriga-
ción. En las zonas de fertirrigación la
gente no puede cultivar en ecológico
por no disponer de agua limpia. Así
que vamos a por ello, a por la elimi-
nación de la fertirrigación para que
las hectáreas en ecológico puedan cre-
cer. 

Nos has hablado de la horta l´plaça,
¿qué es?

Es una jornada que hacemos en la
plaza el ayuntamiento el último do-
mingo de enero, todos los años. Sali-
mos productores, artesanos y vamos
a vender nuestro producto, pero no
solo eso, vamos a hacer la fiesta de la
huerta. Los pescadores se traen su
barcaza a la mitad de la plaza... Es
muy bonito, y eso ha atraído a los
consumidores. Podríamos  decir que
es donde vamos a enseñar el palmito,
donde vamos a enseñar todo lo que el
movimiento agroecológico está consi-
guiendo. 

¿Como ves el futuro de la agroecolo-
gía y la soberanía alimentaria en Va-
lencia?

Lo veo muy positivamente. En
otros momentos lo veía todo negro,
pero ahora realmente creo que lo es-
tamos consiguiendo, poco a poco.
Aunque queda muchísimo por hacer,
pero con buenas prespectivas.

Momento de la mesa redonda donde participó Mireia en el I. Simposio
sobre Agroecología Campesina en Euskal Herria





En el día en que el
asesinato de Marie-
lle Franco completa

un año, las mujeres del Mo-
vimiento Sin Tierra de Bra-
sil prestan un homenaje a
la memoria de la concejala
asesinada y cierran su jor-
nada de luchas denun-
ciando los crímenes de
Vale.

En la mañana de este jue-
ves 14/3, cerca de 400 mu-
jeres denunciaron el
asesinato en masa de traba-
jadoras y trabajadores, con
el quiebre del dique Có-
rrego de Feijão, en Bruma-
dinho-Minas Gerais; la
violencia de la minería ex-
plotadora contra las muje-
res; la amenaza al
abastecimiento de agua a la

p o b l a -
ción ge-
n e r a d a
por las
mineras
y su total responsabilidad
ambiental, además de la
evasión sobre el sistema
previdencial y el no pago
de impuestos sobre la ex-
tracción mineral. Las muje-
res pararon el tren que
transportaba minerales de
hierro extraídos de la re-
gión del cuadrilátero de
hierro, cercano al centro de
Sarzedo, ciudad vecina a
Brumadinho.

“La jornada de este año de-
nuncia todo el tejido de re-
laciones que amenazan la
vida de las mujeres. Por
eso nuestro lema es “Por la

Vida de las mujeres, somos
todas Marielle”. Desde la
ejecución de Marielle por
un estado miliciano para-
lelo, que ahora está relacio-
nado a la familia que
asumió a la presidencia,
hasta las actividades más
criminales de minería, todo
eso hace parte del mismo
sistema capitalista. Quien
manda en el sistema no se
interesa con la vida o con
las personas, quieren más y
más lucro a cualquier
costo. Las primeras en su-
frir las consecuencias de
eso, somos nosotras, muje-
res”, explica la Dirigente

Nacional el MST, Ester
Hoffmann.

Sarzedo es uno de los va-
rios municipios mineros
amenazadas por diques. El
lodo de otra minera, Itami-
nas Comércio de Minérios
S.A, podría acabar con casi
la mitad de la ciudad. Re-
cientemente, en una au-
diencia publica con la
empresa, los habitantes de-
nunciaron problemas rela-
cionados a la estabilidad de
3 represas. La empresa
afirma que apenas la re-
presa B4 tendría proble-
mas. Las actividades de

La via campesina

Brasil: Por justicia para Marielle y para
los muertos de la minería, mujeres Sin
Tierra paralizan el tren de Vale en
Minas Gerais

laguntzen du: 



la via campesina

Itaminas fueron suspendi-
das por un recurso, desde
el día 7 de febrero del
2019, hasta que ella realice

una serie de adecuaciones
y ajustes. De acuerdo con
el informe de la Policía
Militar de Medio Am-
biente “(…) gran parte de
los instrumentos utiliza-
dos para el referente de
monitoreo, piezómetros 
hidráulicos, estaban daña-
dos”. También en las sire-
nas en las áreas que
podrían sufrir con un
eventual quiebre.

En la misma ciudad, se en-
cuentra la mina Jangada,
responsable por 7% de
toda la extracción de Vale.
De ella salieron parte de
los rellenos que enterra-

ron el Corrego do Feijão y
mataron al rio Paraopeba.
Se registran 308 personas
asesinadas por Vale, 67

son mujeres, y así, 136
niños quedaron huérfa-
nos.

VIDA DE LAS
MUJERES Y MINERÍA

En Minas Gerais 1.7 millo-
nes de personas viven en
ciudades donde hay al
menos una represa de re-
llenos calificada de alto
riesgo o daño potencial.
En contraposición la re-
caudación del CFEM en
reales en el Estado es exor-
bitante. El municipio de
Brumadinho recaudó en
Compensación en 2017
más de U$9 millones. Sin

embargo, ese impuesto no
corresponde con el des-
arrollo de la región, que
pasa a ser minero depen-
diente quedándose ape-
nas con las consecuencias
de un modelo minero que
está estrechamente vin-
culado a la lógica capita-
lista depredadora, que
saquea bienes naturales y
los transforma en merca-
dería.

“La VALE mató a mi her-
mano. Fue un crimen que
conmocionó a mi familia
y nuestra comunidad.
Mató al Rio Paraopeba
que era nuestra fuente de
sustento, donde mi her-
mano y nuestra familia
pescaba. Nuestro río
ahora llora minerales,
llora agua y llora sangre.

Tiene mucha sangre hu-
mana, da mucha tristeza”,
Izabel André, habitante de
Tejuco.

Lo que queda para las mu-
jeres que viven en territo-
rios donde están
instaladas las mineras es
la violencia, prostitución,
explotación del trabajo,
expulsión de territorios,
contaminación de rios,
problemas de salud física
y psicológica propia y de
sus hijos, jornadas exten-
sas de trabajo, robo del
agua y precarización de la
vida.

Son ellas las primeras a
ser impactadas, por eso
están en la punta de la dis-
criminación sistémica, del
aumento de la desigual-
dad y de la perdida de la
autonomia mientras como
efecto de la actividad mi-
nera. Por eso también son
las mujeres las primeras
en organizarse para en-
frentar el modelo minero
y los cambios radicales
impuestos en los territo-
rios sobre sus modos de
producción y reproduc-
ción de la vida.

“Queremos que las perso-
nas entiendan que el pro-
blema no son las represas,
sino el modelo de explota-
ción minero, que entrega
todo al exterior, principal-
mente a China, para su be-
neficio. Sobra para Brasil
el trabajo precario, la con-
taminación, lodo y falta de
agua. Del total de la ri-
queza exportada apenas
10% queda en Brasil. Las
empresas no tienen nin-
guna responsabilidad con
el país y los gobiernos solo
miran por encima, como
también apoyan la expan-
sión desenfrenada para re-
cibir algún vuelto”,
denuncia Maria Julia, de
la Dirección del Movi-
miento Nacional por la So-
beranía en la Minería.

laguntzen du: 
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Martxoaren 21ean izan zen Arrazo-
lan, Amillena proiektuaren aur-
kezpen ekitaldia.

Proiektuaren bultzatzaileek Amillena
(tras)formazio eta elikadura burujabetza gor-
puzteko proposamen herri laborategi bezala
definitu zuten. Bost ardatzetan dago oinarri-
tua, harreman askatzaileak, elikadura buruja-
betza, formazioa, jakintzen trnasmizioa eta
ikerketa hain zuzen ere. 

Amillena Herriko Benta bat izango da, ber-
tan jatetxea, taberna eta denda zerbitzuak es-
kainiz. Jakinarazi zutenez, bertako
baserritarren elikagaiak izango dira bertan
protagonista.

Apirila bukaera, maiatza hasierarako ateak
irekitzeko asmoa dute.

22 · etxalde

Asamblea general de ECVC
Cómo cada año la coordinadora Europea de La Vía Campesina celebra su asamblea anual en
Bruselas durante los días 23, 24, 25 y 26 de marzo.

Con intención de marcar el camino y la lineas
estratégicas para el año representantes de
las organizaciones que confluyen en La Vía

Campesina de Europa se reunen en la capital Belga.
Dividido en tres asambleas, primero el 23 dará co-
mienzo la asamblea de jovenes, siguiendo el 24 con la
asamblea de mujeres y dándole finalidad con la asam-
blea general donde aunarán los objetivos.

Este año, y teniendo en cuenta la reforma de la PAC,
uno de los temas centrales de la asamblea serán las
propuestas que desde el ámbito campesino se consi-
deran necesarias para garantizar que la política agra-
ria comunitaria de respuesta a las demandas y
necesidades campesinas. Además de este tema, y re-
lacionado, se hablará sobre las estrategias para imple-
mentar la declaración de Derechos Campesinos
recientemente aprobada por la Asamblea de la ONU.

imagen de la movilización tras asamblea de ECVC del 2018

Amillena proiektuaren aurkezpena izan da

Arrazolan



berriak

Hazitik Hozie elkarteak antolaturik eta Baztango agroe-
kologia eskola herritarraren egitarauaren barnean, api-
rilaren 12an transgenikoei buruzko solasaldia eginen da

Elizondoko Arizkunenean.  Jose Ramon Olarieta arituko da elean,
nekazari ingieneritzan doktorea eta Lleidako unibertsitateko irakas-
lea. Som lo que Sembrem elkartean parte hartzen du Olarietak eta
Assemblea Pagesa nekazarien elkartean ere bai.

2018an Transgénicos ¿de verdad son seguros y necesarios? libu-
rua argitaratu zuen eta bertan, gaiari buruz sakon aritzen da. 

Europako Batasunean Portugalen eta Espainiako Estatuan baka-
rrik produzitzen dira transgenikoak. Nafarroan, adibidez, 8.300
hektarea daude eta Baztanen kontsumitzen den pentsu aunitz,
transgenikoa da. 

Badira hogei urte hazi transgenikoak han-hemen ereiten hasi zi-
rela eta geroztik, horren ondorioei buruz azterketa aunitz egin dira
ingurumenean, osasunean eta nekazaritza-ereduetan duen eragina
behatuz. 

Mintzaldia atsaldeko 19:30etan izanen da, gazteleraz.
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Esnetako behien ekoizpen ekologikoari
buruzko saioa Baztanen

Mendiko nekazaritzari  aterabidea emateko na-
hiarekin martxoaren 18an esnetako behien
ekoizpen ekologikoaz aritzeko lan-saioa egin

zuten Elizondoko Arizkunenea kultur etxean. Lan-saioan
alde batetik INTIAko Josepe Saez eta Jone Lizartza solastatu
ziren, ekoizpen ekologikoaren alderdi teknikoak aztertuz
eta horiek eredu konbentzionalarekin alderatuz. Bereziki
Baztango behitegietaz aritu ziren, behitegi hauen neurri eta
baldintzetaz eta ekologikorat pasatuz gero ematen diren ho-
bekuntza ekonomikoetaz. Bertze aldetik Jairo Garcia eta Mi-
guel Sanz Asturias eta Kantabriako baserritarrak bere
esperientziaz aritu ziren. Behitegi konbentzionalak izatetik
ekologikorako bidea nola egin zuten aipatuz eta ekologi-
koan arituta horrek ekarri dien hobekuntza, baina ikasi be-
harra ere bai. Aldi berean esne ekologiko gero eta gehiago
eskatzen ari direla jakinarazi zuten eta Asturias aldeko esne
zentralak esne ekologikoan interes bizia dutela.

Saioa, nolanahi ere,  Joseba Otondok Baztango alkateak
ireki zuen, udalaren eskariz egindako lan-saioa izan baitzen.
Alkatearen erranetan mendialdean nekazaritzak irauteko

lurrarekin lotutako produkzio ereduak bulkatu behar dira.
Gaur egun  esnetako behiak dituzten 28 etxalde daude

Baztanen.

Transgenikoei buruzko mintzaldia 
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Ikerketa

Itoitz-Nafarroako Ka-
nalak nekazaritzan
izan dituen ondorioak

aztertu dituzte BC3-ko
ikertzaileek, eta ondorioz-
tatu dute ureztatze-sistema
horrek zaurgarriagoa egin
dituela, batez ere, nekazari
txikiak, baina, baita han-
diak ere. Regional Environ-
mental Change aldizkarian
argitaratu dute ikerketa.

Nafarroako Erdialdeko
eta Goi Erriberako 22 herri-
tan bildutako datuak azter-
tuta, ikusi dute nekazariek
bi mehatxu nagusi dituz-
tela: aldakortasun klimati-
koa (klima-aldaketaren
eraginez, gero eta handia-
goa) eta barazkien prezioen
hegakortasuna. Amaia Al-
bizua Aguinaco ikertzai-
leak iradokitzen duenez,
“Nafarroako nekazarien
zaurgarritasuna lotuta
dago eskala handiko neka-
zaritza intentsiboa faborat-
zen duten
ureztatze-politikekin”. Al-
bizuak bere doktore-tesia-
ren baitan egin du lan hau,
Unai Pascual García de Azi-
lurekin eta Esteve Corbera
Elizalderekin batera.

“Nafarroako eta Espai-
niako gobernuek Itoitz-Na-
farroako Kanala

ureztatze-proiektua egin
zuten nekazaritzaren gara-
pena sustatzeko, landa-in-
guruneko bizimoduak
hobetzeko eta klima-alda-
ketari aurre egiteko --azalt-
zen du Albizuak--; baina
gure ikerketak erakutsi du
proiektu horrek zaurga-
rriago egin dituela nekaza-
riak”. Berez zaurgarriak
ziren nekazari txikiak zaur-
garriago egin ditu urez-
tatze-proiektuak, lurren eta
uraren eskuragarritasunean
desberdintasunak areagotu
dituelako. Ureztatze-
proiektuan parte hartu
duten eta haren erabiltzai-
leak diren eskala handiko
ustiapen intentsiboek, be-

rriz, erraztasun handiagoa
dute aipatutako mehatxue-
tara egokitzeko, baina, ait-
zitik, erakundeekiko
mendekotasun handiagoa
dute, eta etorkizunean etor
litezkeen aldaketekiko (kli-
matikoak edo instituziona-
lak, adibidez)
sentikorragoak dira orain.

“Joera horri aurre egi-
teko, uste dugu nekaza-
ritza-politika publikoek ez
lituzketela eskala handiko
ureztapen-sistemak ba-
bestu eta diruz lagundu be-
harko, eta eskala txikiagoko
eta dibertsitate handiagoko
nekazaritza sustatu be-
harko luketela” dio Albi-

zuak. “Beste ikerketa bat-
zuek ere erakusten duten
moduan, eskala handiko
ureztaketak ez dira egokiak
nekazaritzarako, epe luzera
ureztaketak ingurumenean
dituen eraginak ikusezin
egiten dituztelako, eta beste
egokitzapen-aukera edo al-
ternatiba batzuen garapena
murrizten dutelako”.

Itoitz-Nafarroako Kanala ureztatze-
sistemak zaurgarriago egin du

Nafarroako nekazaritza
Etxebeste Aduriz, Egoitz
Elhuyar Zientzia

Nafarroako Kanala, Pitillasen. 
Arg. Iker Adalid Cía / CC-BY-SA

CC-By lizentziapean Elhu-
yar aldizkarian argitaratu-
tako artikulua.
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El interés del público en acceder
a la información relativa a las
emisiones en el medio am-

biente consiste precisamente en conocer
no solo lo que es, o será de manera pre-
visible, liberado en el medio ambiente,
sino también entender el modo en el
que el medio ambiente puede verse
afectado por las emisiones en cuestión.
El glifosato es un herbicida que ha cau-
sado gran controversia, luego de que la
UE autorizara su uso en 2017 por cinco
años más, a pesar de que la OMS indi-
cara en un reporte que el químico po-
dría ser cancerígeno.

El glifosato es un producto químico
utilizado en los plaguicidas, que son
productos fitosanitarios, y es uno de los
herbicidas más utilizados en la Unión.
El glifosato fue incluido en la lista de
sustancias activas por un período de vi-
gencia del 1 de julio de 2002 al 30 de
junio de 2012. Esta inclusión fue tempo-
ralmente prorrogada hasta el 31 de di-
ciembre de 2015. En orden a la
renovación de la aprobación de la sus-
tancia activa glifosato, Alemania, como
Estado ponente, presentó a la Comisión
y a la Autoridad Europea de Seguridad
Alimentaria (EFSA) un «proyecto de in-
forme de evaluación de la renovación»,
publicado por la EFSA el 12 de marzo
de 2014.

La EFSA argumentó su rechazo a per-
mitir el acceso a esos documentos, entre
otros motivos, en base a que su divul-
gación supondría un perjuicio serio
para los intereses comerciales y finan-
cieros de las empresas que presentaron
los informes de estudio, y aduciendo no
existía un interés público superior que
justificase la divulgación. Esa agencia
de la UE consideraba también que el ac-
ceso a las partes de dichos estudios no
era necesaria para verificar la evalua-
ción científica de los riesgos realizada
de conformidad con el Reglamento re-
lativo a la comercialización de produc-
tos fitosanitarios

La corte anuló así dos decisiones de la
EFSA que denegaban el acceso a deta-

lles sobre estudios relativos al herbicida
más utilizado y polémico del mundo,
empleado por multinacionales como
Monsanto, para el que la Comisión Eu-
ropea (CE) acordó en noviembre de
2017 renovar hasta 2022 la licencia en la
Unión Europea (UE), pese a la oposi-
ción de países como Francia.

La EFSA había denegado la solicitud
de acceso a distintas partes de estudios
científicos de esa agencia relativas al im-
pacto sanitario y medioambiental del
glifosato que habían cursado un ciuda-
dano europeo y los europarlamentarios
ecologistas Heidi Hautala, Michèle Ri-
vasi, Benedek Jávor y Bart Staes. 

El Tribunal General de La Unión Europea, anula
las resoluciones de la EFSA por las que se
deniega el acceso a los estudios de toxicidad y
de carcinogenicidad de la sustancia activa
glifosato



Lugar;                      Oficina de Ehne-Bizkaia en Abadiño (Bizkaia)
Fechas:                     Desde el 2 de abril hasta el 6 de junio. Martes y jueves. 
Horario;                   De 10:30 a 13:30 de la mañana. 
Duración;                aprox 70 horas que sirven para el plan de incorporación.
Inscripción:             unai@ehnebizkaia.eus
Matricula;                50 € (si hay dificultades para el pago ponte en contacto)
Más información;  636451572 (Unai)
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Hastear Agroekologiako ikastaroa EHNE
Bizkaiaren eskutik

EHNE Bizkaia nekazal sindika-
tuak urteak daramatza forma-
zioaren inguruko apustuari

aurre egiten. Izan ere instalazioaren in-
guruko ikastaroak 2001. urtean hasi
ziren. Bilbo inguruan izaten ziren ikas-
taro hauek, izan ere bertako jendea izan
zen gehienbat izena ematen zuena.
Eredu honetako formazio ikastaroak
2010. urtera arte eskaintzen zituzten.

Hainbat hausnarketa medio, 2012. ur-
tean hasi zen gaur egun ezagutzen
dugun eta oraindik eskaintzen duten
Agroekologia ikastaro intentsiboaren
lehen edizioa. 

Sindikatutik adierazi digutenez, ikas-
taro honen helburuak ez dira aldatu ha-
sieratik eta gaur egunera arte, «alde
batetik sektorean hasi nahi duten gaz-
teei modu batera edo bestera bidelagun
zerbitzua ematea, beti ikuspegi agroe-
kologikotik eta bestetik guretzako ga-
rrantzitsuak diren baserritar ezagutza
eta jakituriak trasmititzea». Honekin ba-
tera, sektorean ematen den bakardade
sentsazioarekin apurtzeko erramienta
baliagarria izan ohi da honelako forma-

zio ikastaroen eredua, «ikustea ez direla
bakarrak pausu hau eman nahi dute-
nak, eta aldi berean sektorearen argazki
erreal bat egin ahal izatea egunero ba-
serrietan lanean dabiltzanekin bizipe-
nak elkartrukatuz».

Orain arte emandako zazpi edizioetan
zehar 150 pertsona baino gehiago pasa
dira ikastaro honetatik, gehiengoa biz-
kaitarra baina urtero urtero beste he-
rrialdeetako jendea ere hurbiltzen da
ikastaro honetan parte hartzeko asmoa-
rekin. 

Parte hartzaileak askotarikoak izaten
dira, hau da, bai sektorean lanean hasi
nahi duen jendea, sektorearen errealita-
tea ezagutu nahi dutenak, elikagaiak
ekoitzi nahi dituztenak, tokian tokiko
elikadura edo kontsumo mugimendue-
tan interesaturik daudenak... Ikastaroa
orain arte egin dutenen iritzia jaso nahi
izan dugu, eta honetarako  Vanesa Cal-
vorekin eta Ibai Ormaetxearekin hitz
egiteko tartea izan dugu.

Zortzigarren edizioa izango da datorren apirilaren 2an hasiko den hau, nahiz eta formazioetan
nekazal sindikatuaren esperientzia lehenagokoa izan.

Ikastaroan interesatuak egonez gero, hemen datu gehigarriak. 
Informazio gehiago www.ehnebizkaia.eus
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Vanesa Calvo Atxondon bizi den bi umeren
ama dugu, sukaldaria ofizioz. EHNE Bizkaiak
antolatutako agroekologia ikastaroa egin zuen
bere garaian eta horretaz mintzatu gara
berarekin 

Noiz egin zenuen agroekologia ikasta-
roa?

Duela bi urte, 2017ko edizioan. 

Zen bidetatik izan zenuen ikastaroa-
ren berri?

Ehne Bizkaiako web orria jarraitzen
nuen eta Etxalde aldizkaria ere, eta
bertan irakurrita. gainera Abadiñotik
gertu bizi naiz eta horrek ere lagunt-
zen du. sare sozialetan ere irakurri
nuen eta interesa neukanez horrelako
gaietan ba gehiago fijatzen zara. 

Lehenagotik agroekologian inguruan
ikasia, lan egina edo kontakturik izana
zenuen?

Ikastaro hau izan zen lehenengoa.
Egia da gerora konturatu naizela agro-
ekologian oinarritu naizela beste
proiektu batzuetan, baina agroekolo-
gia  zer den jakin gabe. Baserritik jaso-
tako jakituria esaterako agroekologian
dago oinarrituta. 

Eta gerora jarraitu duzu gaiaren ingu-
ruko bestelako formazioetan?

Bai. Parte hartu dut Baserritik Mun-
durako ikerketan parte hartzaile eta
ekintzaile horretan. Eta bueno, nik
ulertzen dut agroekologia bizimodu
bat dala. Nahiz eta lurra zuzenean ez
landu, gure eskura heltzen dena bide
horretatik joatea garrantzitsua da ere.
Jarraitu dut formazioan eta jarraituko
dut. Azkenean agroekologia nire bizi-
modu bezala hartzen dut.

Zer suposatu
izan du ikasta-
roak zuret-
zako?

M a r t x a n
j a r t z e k o
proiektu ez-
berdinak ikus-
tea. Momentu
honetan Ami-
llena proiek-
t u a r e n
egituraketa-
rako lagunga-
rria izan da.
Guk proiektu
agroekologiko
bat sortu dugu
nahiz eta lurra zuzenean ez landu.
Hau da ikastaroak nire lan ildoa fin-
katzen lagundu zidan. Honetaz gain,
kurtsoa jarrera politiko bat izateko ba-
liagarri izan da, azken finean agroeko-
logia bizimodu bezala eta bizitzako
ipar orratz bezala hartua dut.

Komentatu duzun proiektua zertan
datza?

Amillena Arrazolan kokatzen den
proiektua da eta eraikin publiko baten
kudeaketan datza. Baserritik Mundu-
rako II. Edizioko hiru kideak hartu
dugu proiektuaren kudeaketa. Ami-
llena eraldaketarako herri laborategi
bat da, elikadura burujabetzan oinarri-
tua eta azken finean Herriko Benta bat
da. Jatetxe, taberna eta dendatxo bat
izango ditu, bertan inguruko ekoiz-

leen produktuak izango dira. Proiek-
tua baina zabalagoa da eta adibidez
hezkuntza ez formalean parte hartuko
dugu, udalekuak ere antolatuz. 

Kontatutakoarekin, gomendatuko ze-
nuke Agroekologia ikastaroa egitea?

Oso baliogarria da eta benetan ere
gomendatuko nukela. Gomendatzen
dudala. Nahiz eta nekazaritzarekin
harremana ez eduki, nahiz eta mundu
honetaz asko ez jakin animatzen dut
jendea. Kuriositatea daukanari edo lu-
rrera buelta horretan pentsatzen dabi-
lenari ere esango nioke ikastaro hau
egitea oso baliogarria dala. Ikastaro
hau edozein eremutan jardunean da-
bilenak egin dezake, agroekologia hez-
kuntzan, nutrizioan… baliagarria da,
ez soilik nekazaritzan.

«Agroekologia nire bizimodua da»
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Noiz egin zenuen agroekologia
ikastaroa?

Nik bigarren edizioan hartu nuen
parte, 2013. urtean hain zuzen ere.

Ze bidetatik izan zenuen ikastaroa-
ren berri?

Bionekazaritzan egin nuen nire le-
hengo kontaktua 4 orduko ortu-
gintza tailer batean. Ordura arteko
lana eta ikasketak fabrika lanetara
bideratua nuen. Bertan izan nuen
EHNE Bizkaiako ikastaroaren berri.
Ikastaroa interesgarria iruditu zitzai-
dan, apur bat potenteagoa eta mer-
katuratzea, sareak eta beste hainbat
gauza ere sartzen baitziren. 

Lehenagotik agroekologiarekin ha-
rremanik izan zenuen?

Ez. Ni betidanik baserrikoa naiz,
baserriko gauzak eginak nituen lehe-
nagotik, baina agroekologia bezala
ez nuen ideiarik. 

Eta gerora jarraitu duzu gaiaren in-
guruko bestelako formazioetan?

Bai egin ditut kurtsoren batzuk.
EHNE Bizkaiarekin mermeladena
ere  egin nuen eta besteren bat ere,
baina ez asko egia esan.

Zer suposatu izan du ikastaroak zu-
retzako?

Denarekin hasteko bultzada. Bene-

tan si-
nesteko
nire bu-
r u a n
n u e n
proiek-
tua au-
r r e r a
e r a m a -
tea posi-
ble zela.
N i k
d u d a n
baserri eta lurrekin posible izango
zen eredu bakarra agroekologikoa
da. Ezingo nuen izugarrizko ekoiz-
pen bat jarri, granja itxurakoa edo,
bueno eta egia esan nahi be ez nuen
nahi. Beraz, ikastaroak nire bidean
aurrera egiteko irizpide eta indarrak
eman zizkidan. 

Komentatu duzun proiektua zertan
datza?

Ortuari eta fruta ekoizlea naiz gaur
egun. Bailarako beste bost proiektu-
rekin elkarlanean aritzen gara. Nik
astero 20 otzara banatzen ditut kont-
sumo talde batean, horietako askok
jada nirekin bost urte daramatzate
gainera. Honetaz gain salmenta bide
laburren bitartez, esaterako Ara-
maioko ekonomatoa eta Arrasateko
Erein da Jan elkartearen bitartez, eta
nola ez, salmenta bide zuzenak he-

rrian bertan. Eta bizimodu hau da
nik aukeratu dudana, ez zait beste
lan hobeagorik okurritzen egia
esanda. 

Kontatutakoarekin gomendatuko
zenuke Agroekologia ikastaroa egi-
tea?

Bai. Nik baserrian hasi behar dan
edonorri esango nioke ikastaro hau
egitearena. Mota honetako ikastaro
hobeagorik ez dut ezagutzen, eta ni-
retzako oso baliagarria izan zenez
uste dut besteentzako ere honela
izango dela. Nekazaritzan bide agro-
ekologikotik hasteko gogoz dagoe-
nari EHNE Bizkaiko ateak joteko
esango nioke duda gabe.

«ikastaroak nire bidean aurrera
egiteko irizpide eta indarrak eman
zizkidan»
Ibai Ormaetxea Lasaga Aramaion finkatutako baserritarra
dugu orain 7 urtetatik. Fabrikan lan egiten ibili ondoren
familiako baserria berriz ekoizpenera bideratu du.
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Curso sobre adiestramiento de perros pastor
Datak/Fechas:   Comienzo miércoles 3 de abril  
Ordutegia/Horario:      Miércoles por la tarde, de 15:00 a 18:00 
Lekua/Lugar: En Dima (Bizkaia)
Apuntatzeko: unai@ehnebizkaia.eus  edo 636451572

Taller sobre mantenimiento y manejo de pequeña maquinaria
Curso organizado junto con Ongi Etorri Errefuxiatuak de Busturialdea.

Taller teórico-práctico para adquirir nociones básicas de mantenimiento
(cambios de filtro, de aceite, bujías…) y también de mecánica y motores
para poder solventar leves averías y problemas que nos podemos encon-
trar en el día a día. 

Datak/Fechas:            Jueves 4 de abril 
Ordutegia/horario: De 17:00 a 20:00
Lekua/Lugar:  Gernika (Astra)
Apuntatzeko:   unai@ehnebizkaia.eus edo  636451572

Taller práctico “Sobre diagnóstico de la calidad de nuestra tierra”

Puesta en práctica de diversos métodos sencillos, eficaces y al alcance
de todo el mundo para valorar la calidad, la fertilidad, el ph, la materia
orgánica, minerales, microorganismos, la estructura, la biodiversidad
y sobre todo la evolución de nuestra tierra de labor.

Eguna/día: Sábado 13 de abril 
Ordutegia/Horario: De 11:00 a 13:00
Lekua/lugar: Arrieta
Apuntatzeko: unai@ehnebizkaia.org edo 636451572
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Bide agroekologikoak
EHNE Bizkaiak formazio bideoak publikatu ditu Bide agro-
ekologikoak izenburupean. 2019 urteko formazio progra-
maren baitan, nekazal sindikatuak bideo laburrak sortu ditu
gai ezberdinen inguruan. 
Hirugarren bideo badago ikusgai jada sindikatuaren you-
tube kanalean, oraingoan haziak eta hazitegiak mintzagai.

Nekazari txikiak SOS, baina gogotsu eta tinko

Argia aldizkariaren 2637. alean erreportaia interesgarria azalean agertzen zaiguna.
Larre motzean zaildutako laborari tematiak izenburuarekin Euskal Herriko hainbat ba-
serritarren bizipenak ditu mintzagai. Gomendagarria irakurgaia.

«Lurrari, ekoizle txikiei, baserriari eta elikadura burujabetzari lotutako proiektu ugari
ari da sortzen Euskal Herrian azken urteotan, kontsumo elkarteak eta baserritarren
sareak esaterako. Baina, ez al da kontraesankorra ustezko garai "oparo" honetan
proiektu agroekologiko ugarik ateak itxi behar izatea? Edo nekazari asko egoera oso
zailean egotea? Ba al dakigu nola bizi diren gure hurbileko ekoizleak?»

Basoen munduko eguna Galizian
Basoen Munduko Eguna dela eta, aldarrikapen giroan os-

patzeko kanpaina antolatu dute Galizian: bertako mendi eta
ibarretan monolabore bilakatua diren eta azken aldian seku-
lako suteak eragin dituzten eukaliptoak erauziko dituzte egun
eta ordu berean, baso iraunkorrez ordezkatzea aldarrikatuz.

Cousa de Raicesen deialdiari jarraituz, dagoenekoz finka-
tuta daude ostegunerako eukalipto-erauzte ekintza batzuk, le-
kuotan bederen: Fraga (A Coruña), Rebordelo
(Cerdedo-Cotobade), Froxán (Lousame), Gradín (Ponte Cal-
delas), Riba, Cousa Vella (Agolada), Río Tea (Mondariz), Tou-
rón (Melón)...

https://www.youtube.com/playlist?list=PLuhwf0qZUOTMF9RKhjmU_1n5ushWo5PHA
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MERKATUA
SALGAI - SE VENDE 
Se vende tractor Agria 8900
articulado en buen estado con
documentación. 628440381
Se vende amarre de vaca(5
agujeros), 2 comedores centrales y 2
de pared (oveja/cabra) y cencerros.
607424623
Ocasión venta casa en Navarra.
4habitaciones, 3 baños, bajera,
trastero y terraza. Posibildad de
huerta. 121.000€ 650428982
Akazisko esolak salgai. Venta de
estacas de acacia. 615740654
Se vende desbrozadora «Peruzzo»
1600, en buen estado. 656.76.87.34
Tolosako indaba salgai 40kg
94.616.82.89 // 628.44.53.27
Se vende carro mezclador seco de
dos ejes horizontales. 649840506
Se vende caballo percheron.
680351991
Txakur kumeak oparitzen dira
667942731
5 urteko kartadun idixko limusina
salgai Oñatin. 685750758
Se vende novillo limusin de
inseminación. 94.4556552
Se vende desensiladora de bloque
KUHN por desuso. En buen estado.
619539958
Hidrolimpiadora bat salgai. Trifasikoa
eta 4 CV. 639983816
Arratoi txakur kumeak oparitzen dira
722222338
Traktore Agria 9.900, 30CV salgai.
Guztiz berritua, apero eta guzti.
609458243
Bi-hiru urteko txakur gazteak
dauzkagu Ataunen. 617866334
Carro esparcedor JD 5toneladas.
652709723
Venta de 4000m2 de finca con
frutales, junto al río Arga (Zona
Tafalla) 13.000€. 650428982
Venta finca rural, Muxika. Separado
en dos parcelas (7400m2 y 3800m2)
660809680
Gaztainazko estakak, eskuz eginak
690032104- 606500270
Belar takoiak salgai. 608677606
Vendo tractor John Deere, modelo
1020, con rotavator. Preparado para
invernadero. 946814556, llamar al
mediodía

800 kilo ilarra (guisante) salgai,
ekologikoa. 650464410
500 litroko DeLaval esne tankea
salgai. 625022559
Vendo camión ganadero de 3.500
kilos y dumper Ausa. 649428299
Se venden bolas de hierba ensiladas.
Fácil de cargar. 649840506
20 ardi mutur gorri salgai. 688682308
Pasquali traktorea salgai. 21 CV.
Remolkea, goldea eta rotabatorragaz.
946253266
Alquilo caserío con carretera, agua y
luz con generador. Huerta y opción
de más terrenos. precio: 225 euros al
mes. 682394124 - 946731569
Se vende esparcidor de basura
Pasquali para tractor y freno
hidraulico. 3.000 euros. 682394124 -
946731569 
Se vende terreno de 10.000 metros
cuadrados en Gamiz. Posibilidad de
inicar explotación agraria. 685703231
14 zaldiko Pasquialia salgai, arranke
eta guzti. 695769275
Se vende rulo suspendido en buen
estado por no utilizar. Anchura de 2m
más acople. Zuia (ARABA) Precio
650€. 636369361
Se venden terneras y terneros
pasteros. Limousin. Con carta.
633177715
Behi satsa oparitzen da. Se regala
basura de vaca. En Arrankudiaga.
688665848
Segadora de mano de gasolina
marca BCS. Motor Honda. Peine de
1,30, 658746649.
Berralari buelta emateko eta lerroan
jartzeko aperoak. 628041526
Belar siku bolak salgai. 628041526
Tractor agrícola de cadenas con
desbrozadora. Tipo oruga.
658746649
Se venden bolas de hierba seca y
bolas de silo. 685707492
Gurdia salgai. 4 metro luze eta 2
zabal. Alde bakoitzean bina
gurpilekin. 695769275
Belar fardoak saltzen dira
Durangaldean.Tlfno: 615 737 123
80 CVko Case traktorea salgai.
Pintxo, pala eta kabinarekin.
695769275
Vendo autocargadorda marca
Comesa de carga trasera, trabaja con
su tracción. Trabaja con tractor

Pasquali de 38cv. 657791863
Euskal txerriaren txerrikumeak salgai.
685784841
Motocultor nuevo Agria 7710GRV con
motor de gasolina Honda GX 270.
2.400 euros. Nuevo. 605744515
Se vende casa nueva con huerta en
la zona de Tafalla. 113000 euros.
650428982
Se venden novillos Aberdeen-Angus
puros con carta o pedigree.
659159507
Belar lehorra, bolak, pakoiak eta siloa
salgai. Aterpean gordeak. 659 132
094
Suzuki Bandit 400cc eta Honda
Panaeuropean 1.100 cc. 658746649
Se vende segadora acondicionadora
Celia 270. 615704960
Se venden fardos de viruta seca para
camas, sin polvo, paletizado. Buen
precio. 669720290
Vendo tanque de leche de 500 litros y
picadora de carne industrial. Los dos
como nuevos. 617972209
Se venden potros españoles, machos
y hembras. Capa alazán negro y
castaño. Excelentes orígenes.
635738805
Se ofrece terreno para alquilar en
Erandio. 3 hectáreas, para ganadería
o agricultura. 615715192
Se vende caserío con pabellón de
ganado con 12 hectáreas. Zona de
Bermeo-Bakio. 635735988 -
699765630
Zekor bi salgai, 6-8 hilabetekoak.
Limousinak, kartadunak. 633177715
Se vende tanque de leche con motor.
Funciona. 617972209
Ardi ltaxak saltzen dira. 638403923
Se venden dos volteadoras Khun de
4 rotores, de 3,80 metros y 4,20
metros. 676517787
Saltzeko esne tanka, Japy markakoa,
1700 litro. Garbitze automatikoa.
Estatu onean. (00-33) 632-30-76-53.
Ahuntzak eta urte beteko aker
murtziarra salgai. 686230420
Se vende hierba seca y bolas de silo.
Están bajo cubierto. Belar bolak
salgai, lehorra eta siloa. 659132094
Ardi moztaileak. Joxe. 659262747
Se venden tarros de vidrio de todos
los tamaños para conservas. También
vinagre para encurtidos. 636451563
Se vende alfalfa ecológica. En pelets

(19% proteína) y en rama.
629204215
Se venden gallinas, gallos y
polluelos. 686 149 250
Se vende caserío en Getxo. 2
Plantas, 90 metro cuadrados. 1
hectárea de terreno soleado junto al
río. 650155841 - 649563720
Vendo NISSAN NAVARA. 5.000€.
699300342
Se vende forraje en fardo pequeño.
Paja, hierba y alfalfa. Buena calidad.
Puesto en destino. Económico.
669720290
Se vende granja en Getxo, a 3 kms
de la Avenida de Los Chopos.
4000m2 terreno con un edificio de
1.560 m2.  Urge vender, precio a
convenir. 651 881 195
Se venden sementales y novillas para
madres con alta genética.
629469452.
Se venden estacas de acacia y
alambre ganadero. Se hacen cierres
y limpieza de terreno. Tlf 666 583 478
Se venden fardos de paja de cebada,
de 6 cuerdas, metidos en almacén.
679485712–626496393

EROSTEKO - COMPRA

Golda SAME delfino 35 de segunda
mano. 94 616 64 86
Se compra o alquila terreno para
pastos de ganado. 616166509
Se compra tanque de leche 150-200
l. No importa que el motoir no
funcione. 653019379
Se compra estructura de invernadero
tipo tunel. 691210034
Arrazola eta Axpe inguruan landak
errentan hartzeko prest. 662 005 579
LANA - TRABAJO
Limpiezas de chimeneas, estufas,
cocinas económicas, calderas de
calefacción, etc. Urko 605770754
Se ofrece pastor para vacas, ovejas y
cabras. 38 años, navarro.
Interesad@s llamar a 618 04 65 70
(Pedro).
Langile bila: Esne behi ikuiluan lan
egiteko, makinariarekin esperientzia.
Nafarroan.  646376547
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